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فرمانده کل قوا در دیدار جمعی از فرماندهان نیروی 
دریایی ارتش با اشاره به ظرفیت های فراوان در 
نیروی دریایی ارتش به خصوص ظرفیت این نیرو 
برای کمک به اجرای سیاســت های اقتصاد دریا 
محور، بر لزوم کشف ظرفیت های جدید به منظور 
افزایش اقتدار نظام و کشور و همچنین ایجاد نشاط 

و امید در جامعه تاکید کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده کل قوا ظهردیروز در دیدار 
فرمانده کل ارتش و جمعی از فرماندهان نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اسلامی که به مناسبت ۷ اذر روز نیروی دریایی ارتش 
برگزار شد، ۷ آذر را یک روز تاریخی و فراموش نشدنی خواندند و 
افزودند: این روز باید به عنوان روز فداکاری نیروی دریایی ارتش 

معرفی شود.

ایشان پیشــرفت های نیروی دریایی ارتش از ابتدای انقلاب 
تاکنون را چشمگیر و غیرقابل باور خواندند و گفتند: در سال های 
اول انقلاب حضــور نیروی دریایی ارتش فراتــر از آب های 
سرزمینی غیرقابل تصور بود اما اکنون نیروی دریایی ارتش با 
قدرت و صلابت سفر ۳۶۰ درجه به دور دنیا انجام می دهد و با 

سربلندی به کشور باز می گردد.
به گزارش ایسنا، ایشان افزودند: یک روزی تصور نمی شد که 
نیروی دریایی ارتش امکان حضور در دریای خزر داشته باشد اما 
اکنون در سواحل دریای خزر ناوشکن ساخته و در آنجا به آب 

انداخته می شود. 
رهبر انقلاب اسلامی با تاکید بر ارتقای بیش از پیش توان و 
آمادگی های رزمی نیروی دریایی ارتش با استفاده از ظرفیت های 
این نیرو خاطرنشان کردند: یکی از ظرفیت های نیروی دریایی 

ارتش که می تواند موجب ایجاد امید و نشاط در میان جوانان 
شود، زمینه سازی برای امکان بازدید اردوهای راهیان پیشرفت 

از کارخانه ها و توانمندی های این نیرو است.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: باید تلاش شود 
تا نیروی دریایی ارتش یک نیروی راهبردی، به صورت جامع 
باشــد. در این دیدار امیر دریادار ایرانی فرمانده نیروی دریایی 
ارتش ضمن ارائه گزارشــی از توانمندی ها و فعالیت های این 
نیرو، از ابلاغ سیاست های توسعه دریا محور تشکر و قدردانی 
و بر آمادگی نیــروی دریایی ارتش برای کمک به اجرای این 

سیاست ها تاکید کرد.
فرمانده نیروی دریایی ارتش، گســترش حوزه نفوذ در دریا و 
تکیه بر فناوری و دانش را دو سیاست اصلی این نیرو در جهت 

تقویت مؤلفه های قدرت نظام برشمرد.

فرمانده کل قوا در دیدار فرماندهان نیروی دریایی ارتش تاکید کردند:

نیروی دریایی ارتش؛ ظرفیت بزرگ نظام و کشور
 منتجب نیا:شورای نگهبان 

به جای مردم تصمیم می گیرد
حجت الاسلام رسول منتجب نیا می گوید: شــورای نگهبان به جای مردم 
تصمیم گیری می کند و معتقدند مردم هم اگر خواستند بیایند، باید به کسانی 
رای دهند که شورای نگهبان به آن ها رای داده است، یعنی شورای نگهبان 
تعیین کننده مجلس و خبرگان است، نه مردم!  تفکر موجود که می خواهد حتی 
با کمترین میزان مشارکت انتخابات را برگزار کند، یک تفکر براندازانه است.

حجت الاسلام رسول منتجب نیا دبیر کل حزب اصلاح طلب جمهوریت در گفت وگو با رویداد۲۴ 
درباره انتخابات و مجلس خبرگان و نقش حسن روحانی در آن صحبت کرده است. مهمترین 
بخش های سخنان منتجب نیا را در ادامه بخوانید:انتخابات در هر بخش، نماد جمهوریت نظام 
است و تنها عرصه حضور مردم در تعیین سرنوشت خودشان است بنابراین اقتدار و مشروعیت 
نظام به حضور مردم در انتخابات بستگی دارد، به همین دلیل است که هرچه حضور مردم در 
انتخابات کمتر شود، به مشروعیت و اعتبار نظام ضربه وارد می شود؛ این یعنی اگر از میان مردم 
تنها یک اقلیت در انتخابات شرکت کنند، طبیعتا نتیجه آن وارد شدن ضربه به کشور و منافع 
مردم است.    در سال های اخیر، جمعی از کسانی که وارد حکومت شدند، دیدگاه عجیب و غریبی 
دارند که می گویند هیچ نیازی به رای مردم نداریم و مهم این است که ما به صورت یک باند و 
مجموعه سر کار باشیم و قدرت را در اختیار داشته باشیم. آنها حتی حاضر هستند اصل انتخابات 
را متنفی بدانند و مثلا با یک فرمان و دستور خبرگان را تمدید کنند. زیرا بر اساس نظریه ای که 
تئوریسین آن ها می گفت اساسا نیازی به رای مردم ندارند و مردم کاره ای نیستند که بخواهند 
سرنوشت نظام را تعیین کنند یا یک آقای دیگر می گفت در نظام جمهوری اسلامی خبرگان 
انتخاب نمی کنند بلکه کشف می کنند و انتخاب ولی فقیه با اراده خداوند است و خبرگان چیزی 
که خداوند اراده کرده را کشف می کنند. خب اینها نظریه باطل و ارتجاعی است که هیچ دلیل 
و منطقی ندارد. این مجموعه در کشور به صورت سازماندهی شده کار می کنند و در بسیاری از 
عرصه های تصمیم سازی هم نفوذ کردند.  تمام این نظرات مخالف و مغایر نظر بنیانگذار جمهوری 
اسلامی و مخالف اصول قانون اساسی و روح نظام است. ما از استبداد زمان شاه فرار کردیم، ملت 
انقلاب کردند تا خودشان سرنوشتشان را تعیین کنند اما در سال های اخیر متاسفانه حرکت هایی 
به وجود آمده که ما را به قهقهرا می کشاند و یک مجموعه به جای رای مردم بر کشور قدرت پیدا 

می کند و بیشتر هم زمان انتخابات بروز و ظهور می کنند. 
شورای نگهبان تعیین کننده مجلس شورا و خبرگان است، نه مردم

شورای نگهبان به جای مردم تصمیم گیری می کند و معتقدند مردم هم اگر خواستند بیایند، باید 
به کسانی رای دهند که شورای نگهبان به آن ها رای داده است، یعنی شورای نگهبان تعیین کننده 
مجلس و خبرگان است، نه مردم! تفکر موجود که می خواهد حتی با کمترین میزان مشارکت 
انتخابات را برگزار کند، یک تفکر براندازانه است. این فکر و اندیشه یعنی براندازی جمهوری 
اسلامی و حاکم کردن یک نظام دیگر، اما اسمش را نمی گویند. قبلا می گفتند حکومت دینی 
الان، اما اسمش را نمی برند اما به تدریج ابعاد این دیدگاه را مطرح می کنند. این در حالی است 
که اگر اکثریت مردم رای ندهند، قطعا انتخابات معنا ندارد و فردی که انتخاب شده منتخب مردم 
نیست، منتخب یک اقلیت است.برای نوع حضور مردم که همیشه از ما سوال می شد، همواره 
می گفتم باید منتظر بمانیم تا ببینیم حاکمیت چه نوع دیدگاه و تصمیمی دارد. اگر تصمیم دارد 
مردم حضور حداکثری داشته باشند، پس باید مقدمات آن نیز فراهم شود. اما اگر به نتیجه برسد 
که خودش تصمیم گیری کند چه خودش یا چه نهاد های دیگر، خب موضوع فرق می کند. مثلا 

امسال هیات های اجرایی را مامور کردند که رد صلاحیت فله ای انجام دهند و...
حاکمیت می تواند مردم را در تنگنایی قراردهد که یا تحریم کنید یا شرکت کنید! خب گروهی 
از مردم می گویند ما که نمی توانیم شرکت کنیم زیرا افرادی را که هستند قبول نداریم، پس به 
این سمت می روند که انتخابات را تحریم کنند. شخصا طرفدار تحریم انتخابات نیستم اما این 
برخورد حاکمیت جمع عظیمی از مردم را وادار می کند که پای صندوق رای حضور نداشته باشند.

گاهی می شنوم برخی می گویند مردم حضور پیدا کنند و تعرفه بگیرند ولی رای سفید بدهند! 
خب اینکه انتخابات نیست! انتخابات یعنی مردم از بین گزینه ها انتخاب کنند. حضور مردم ولو 
اینکه رای سفید بیندازند یعنی رای به نظام. این دقیقا هدف و حرف این جریان است. سوال این 
است که چرا مردم را در این شرایط قرار می دهید؟حاکمیت باید فضا را برای انتخابات باز کند. 
جلوی شورای نگهبان و هیات های اجرایی را بگیرد و فقط قانون را پیاده کند. آن زمان همه 
نخبگان شرکت می کنند و مردم نیز با علاقه پای صندوق های رای حاضر می شوند. الان ببینید 
از بسیاری از احزاب فقط یک یا دو نفر کاندیدا شدند، زیرا می گویند به خاطر اینکه آبروی ما را 
نبرند و وصله ای به ما نچسبانند، شرکت نمی کنیم چون وقتی شرکت می کنند، تهمت های زیادی 

به آن ها می زنند که مثلا شما التزام عملی به نظام ندارید! 
 بعد از امام خمینی، آیین نامه تایید صلاحیت

 نامزدهای خبرگان توسط مراجع لغو شد
اغلب مردم توجه خاصی به مجلس خبرگان ندارند و اهمیت نمی دهند، این در حالی است که 
مجلس خبرگان اهمیت زیادی هم دارد. چه بسا این اهمیت ندادن مردم این است که می دانند در 
خبرگان چنان فیلتر ها تنگ و محصور است که حد ندارد. شما ببینید زمان امام خمینی انتخابات 
خبرگان برگزار می شد! زمان امام خمینی مراجع وقتی می نوشتند که یک نفر صلاحیت این را 
دارد که نسبت به رهبری نظر دهد کافی بود تا در معرض انتخاب مردم قرار بگیرد. اما بعدا این 
آیین نامه را لغو کردند و گفتند فقهای شورای نگهبان باید چنین کاری انجام دهند نه مراجع تقلید. 
یعنی دست مراجع و حوزه های علمیه را هم کوتاه کردند. انتخابات خبرگان اهمیت بالایی دارد 
و افرادی شجاع، مردمی و دلسوز باید حضور داشته باشند، اما با فرایندی که این آقایان در پیش 

گرفته اند عملا چنین چیزی نخواهد شد.

منبعی برای افزایش حقوق بارنشستگان نداریم
وزیر کار در واکنش به مصوبه مجلس برای افزایش حقوق بازنشستگان گفت: اگر 

منبعی را در این زمینه پیش بینی کردند حتما به دولت اعلام کنند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در واکنش به به مصوبه مجلس برای افزایش حقوق بازنشستگان گفت: 
باید منابع آن را هم مشخص کنید.وی افزود: درخواست ما از مجلس شورای اسلامی این است که اگر 
منبعی را در این زمینه پیش بینی کردند حتما به دولت اعلام کنند.مرتضوی با رد »مطالبات صندوق ها« به 
عنوان منبع پیش بینی شده در این زمینه گفت: مطالبات صندوق ها بابت هزینه هایی است که انجام شده 
است و اساسا امکان اجرایی ندارد. از سوی دیگر ما اینقدر طلب از دولت نداریم. به گزارش تجارت نیوز، وی 
در پایان گفت: چنانچه مجلس منابع این طرح را پیش بینی کرده باشد قطعا اجرا می کنیم اما گر منابعی در 

این خصوص پیش بینی نکرده باشد قطعا با مشکل مواجه خواهیم شد.

صادرات نان صنعتی منتفی شد
سرپرست معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی از منتفی بودن موضوع 

صادرات نان صنعتی خبر داد.
 احمد خانی نوذری در نامه ای به سازمان توسعه تجارت نوشت: با عنایت به اعلام اداره کل هماهنگی 
و نظارت آرد و نان شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران، مبنی بر یارانه ای بودن آرد تخصیصی، 
موضوع صادرات نان صنعتی منتفی اســت.پیش از این برخی منابع خبری با استناد به مکاتبه قبلی 
سرپرســت معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی گمانه زنی هایی در خصوص بلامانع بودن 
صادرات نان صنعتی کرده بودند،  در حالی که در آن نامه تصریح شده بود که مرجع تشخیص و تعیین 
یارانه ای یا آزاد بودن آرد مورد استفاده در تهیه نان، اداره  کل غله است.به گزارش ایسنا،خانی نوذری در این 
نامه تصریح کرد: با توجه به احراز یارانه ای بودن آرد تخصیصی جهت تولید نان صنعتی، طبق اعلام نظر 

مرجع ذیصلاح در این خصوص، صادارت این کالا ممنوع است.

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی مطرح کرد؛
 مصرف سرانه گوشت در سال در قشر ضعیف 

به حدود ۵ کیلو رسیده است
ملکی درباره نیاز به واردات گوشت گفت: درخواست ما از دولت این است که با توجه 
به ســردی هوا و مشکلات در گوشت، واردات بیشتر شود. با توجه به اینکه ژانویه 
نزدیک است، تعطیلی در خارج از کشور هم در پیش داریم که مصرف آن طرف را هم 
بیشتر می کند و ما باید زودتر واردات گوشت را افزایش دهیم تا دپو ما بیشتر شود 

تا با کسری مواجه نشویم.
افزایش قیمت گوشت طی یکسال اخیر باعث فشار اقتصادی و معیشتی به طبقات متوسط و فرودست 
شده است اما مشخص نیست به یکباره چه اتفاقی در کشور افتاد چه قیمت گوشت به شدت افزایش 
یافت. برخی معقتدند کمبود دام و گرانی نهاده باعث این مشکل است که باید با واردات گوشت آن را 
جبران کرد.علی اصغر ملکی، رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی، درباره گرانی گوشت به علت کمبود دام 
گفت: این گزاره کاملا درست است. علت کمبود دام هم کمبود نهاده و خشکسالی است. بیشتر دام های 
مولد راهی کشتارگاه شده و نهاده  نیز گران شده که دامدار نتوانسته دام را نگه دارد. دام های مولد ما ذبح 
شده اند و دامی نداریم که زاد و ولد کند تا دام زیاد شود. الان تنها کاری که وزارت جهاد باید انجام دهد و 
در حال انجام است، واردات گوشت است تا تنش بازار را بگیرند اما کافی نیست.وی در ادامه درباره میزان 
استاندارد مصرف گوشت و مصرف فعلی بیان کرد: مصرف سرانه ما باید سالانه ۱۲ کیلو باشد اما با توجه 
به شرایطی که الان وجود دارد در ایران به خاطر گرانی و کمبود امکانات ۸.۵ کیلو قشر مرفه و قشر ضعیف 
هم نزدیک ۵ کیلو است. اگر گوشت های وارداتی وارد بازار نمی شد یقینا مشکل خاص داشتیم. الان 
مقداری با تلاش دولت وضعیت بهتر شده است اما متاسفانه این مقدار کم است و دام داخلی خودمان هم 
کفاف نمی دهد و مقداری هم قاچاق می شود.به گزارش انتخاب، او افزود: برای افزایش دام باید دام مولد 
اضافه شود، دامدار هم تشویق شود تا نهاده را تامین کند. این اتفاق به امسال نمی رسد و این پیش بینی 
باید شود تا سال بعد دام مولد ماده وارد کشتارگاه نشود و زاد و ولد را زیاد کنند تا سر جای اول برگردیم.
ملکی درباره نیاز به واردات گوشت گفت: درخواست ما از دولت این است که با توجه به سردی هوا و 
مشکلات در گوشت، واردات بیشتر شود. با توجه به اینکه ژانویه نزدیک است، تعطیلی در خارج از کشور 
هم در پیش داریم که مصرف آن طرف را هم بیشتر می کند و ما باید زودتر واردات گوشت را افزایش 

دهیم تا دپو ما بیشتر شود تا با کسری مواجه نشویم.

اخبار کوتاه 

آمارها نشان می دهند از بهمن ماه سال ۱۳۹۶ تا بهمن ماه سال ۱۴۰۲ سطح عمومی قیمت ها 
به میزان ۴۴۶ درصد افزایش یافته و هر شــهروند ایرانی برای خرید مجموعه ای از کالاها و 
خدمات منتخب طی پنج سال، با افزایش پنج برابری قیمت روبرو شده؛ هر چند در سال ۱۴۰۲ 
اقتصاد فعلا از ابرتورم فاصله گرفته اما روند کاهشی نرخ تورم کاهنده شده و عموما در کانال 
۴۰ درصدی نوســان داشته که این عدد با توجه به کاهش درآمد سرانه ایرانیان در سالهای 

گذشته بسیار بالا است.
بر مبنای گزارش جدید مرکز آمار، در تابستان امسال تولید محصول ناخالص داخلی با نفت ۷.۱ درصد و محصول 
ناخالص داخلی بدون نفت ۴.۲ درصد رشد کرده؛ موضوعی که البته تداوم آن چیزی است که در سه ماهه نخست 
امسال رخ داده بود و بر مبنای آن، اقتصاد ایران رشد ۶ درصدی را تجربه کرده بود و به این ترتیب دو فصل متوالی 
دلگرم کننده، برای اقتصاد ایران و البته دولت رقم خورده است. بررسی جزئیات گزارش جدید مرکز آمار اما حاکی از آن 
است که بخش کشاورزی در ادامه عملکرد ضعیف خود در سال جاری، در فصل تابستان هم رشد منفی ۳.۲ درصدی را 
پشت سر گذاشته است. از سوی دیگر، بخش مستغلات، کرایه و خدمات کسب و کار هم در فصل تابستان رشد منفی 
۰.۱ درصدی ثبت کرده است.مروری بر این گزارش همچنین نشان می دهد بخش عمده و خرده فروشی، هتل و 
رستوران هم تنها ۱.۴ درصد در تابستان رشد کرده که این عدد در قیاس با افت های شدید قبلی که مرتبط با همه گیری 
کرونا بوده، مطلوب نیست.نکته قابل توجه داده های جدید، مربوط به رشد چشمگیر بخش استخراج نفت و گاز طبیعی 
است که عدد مثبت ۲۵.۶ درصدی رقم زده که این عدد همانند شمشیر دولبه میتواند سیگنال اشتباهی به دولت ارسال 
کند؛ چراکه عقب ماندگی شدید سایر بخش های اقتصادی تنها با رشد بخش های نفتی قابل جبران نیست و از این 
جهت که بدلیل شرایط تحریمی ارز حاصل از صادرات عمدتا به کشور بازنمیگردد و خبری از سرمایه گذاری جدید، 
ایجادشغل و افزایش رفاه نیست.بر این اساس، جزئیات مربوط به رشد تولید ناخالص داخلی حاکی از آن است که نفت 
همچنان تنها بازیگر اصلی اقتصاد ایران است و رشد سایر صنایع هم به نوعی متاثر از رشد بخش نفت بوده است. در 
حقیقت صنایع مرتبط با نفت به عنوان پیشران اقتصاد عمل کرده اند و بیم آن میرود با عبور از رشدهای مقطعی بخش 

نفت، سایر بخش ها هم دچار افت شوند.
تناقض بهبود رشد اقتصادی و معیشت  لرزان

به گزارش اقتصاد آنلاین، مساله بعدی عیارسنجی میزان رشد اقتصادی نفتی و غیرنفتی سالجاری و اثرات آن بر 

بهتر شدن زندگی افراد است. در مواجهه با مردم، گزارش ها حاکی از این است که عموما از جانب آنها اینطور اظهار 
می شود که خبری از مواهب رشد اقتصادی در بهبود رفاه جامعه نیست و همچنان مشکلات شدید معیشتی آزاردهنده 
است و درآمدها کفاف زندگی حداقلی را نمیدهد.در این زمینه، سند اول برای چرایی علت، مربوط به کارنامه تورم در 
اقتصاد ایران است. بر اساس آمار، از بهمن ماه سال ۱۳۹۶ تا بهمن ماه سال ۱۴۰۲ سطح عمومی قیمت ها به میزان 
۴۴۶ درصد افزایش یافته است. به عبارتی هر شهروند ایرانی برای خرید مجموعه ای از کالاها و خدمات منتخب طی 
پنج سال، با افزایش پنج برابری قیمت روبرو شده است. در سال ۱۴۰۲ هرچند اقتصاد فعلا از ابرتورم فاصله گرفته اما 
روند کاهشی نرخ تورم کاهنده شده و عموما در کانال ۴۰ درصدی نوسان داشته است که این عدد با توجه به کاهش 
درآمد سرانه ایرانیان در سالهای گذشته بسیار بالا است.بنابراین، از بین رفتن قدرت خرید خانوارها نمی تواند با اعداد 
فعلی رشد اقتصادی پوشش داده شود. برآینده رشد اقتصادی دهه نود صفر بوده و برای بهبود وضعیت خانوارها باید 
رشد اقتصادی در اعداد بالا و قابل توجه استمرار داشته باشد. به عبارتی باید معادله رشد اقتصادی در ایران تغییر یابد و 

بخش غیرنفتی بازیگر اصلی گردد.
خبری از بهبود محیط کسب و کار نیست

نکته بعدی آن است با وجود وعده های فراوان مبنی بر تسهیل امور مرتبط با کسب و کارهای مولد، همچنان سایه 
تصمیمات غیرکارشناسی بر سر فعالان اقتصادی سنگینی می کند. در واقع، سرکوب های سیاستی در ارتباط با تجار و 
تولیدکنندگان نظیر قیمت گذاری دستوری و چالش های ارزی، باعث شده در نهایت مصرف کننده نهایی متضرر شود.

یک نمونه از سیاستهای معیوب و ناکارآ به بخش کشاورزی بر می گردد که باعث شده این بخش مهم و تاثیرگذار 
از نظیر میزان اشتغال که ۲۰ میلیون نفر به صورت مستقیم با آن مرتبط هستند با افت شدید صادرات مواجه باشد. در 
اصل، سیاستگذاری غلط وضعیتی ایجاد کرده که از طرفی تولیدکننده نمیتواند در فضای رقابتی و شفاف بنگاه خود را 
اداره کند و در سمتی دیگر متقاضیان کالاها با قیمت بالای محصول مواجه هستند. این دور باطل حالتی را رقم زده که 

در مجموع اثری از میزان رشد مثبت اقتصادی در امور روزانه مردم حس نشود.
بیم از رشد اقتصادی مقطعی و غیرپایدار

موضوع مهم دیگر آن است که در دهه های اخیر با بهبود فضای سیاسی و یا افزایش قیمت های جهانی نفت، اقتصاد 
ایران رشد اقتصادی مثبت به ثبت رسانده؛ اما به محض تغییر شرایط سیاسی نظیر اعمال تحریم جدید، به سرعت رشد 
اقتصادی وارد فاز منفی شده به نحوی که حتی آثار مثبت رشدهای مقطعی قبلی را بصورت تصاعدی خنثی کرده است.

با رونمایی از سامانه »برخط ثبت درخواست کارت هوشمند سوخت«، ثبت درخواست ها تا 
۲ ماه آینده آنلاین می شود و دیگر نیازی به مراجعه حضوری به دفاتر پلیس ۱۰+ نیست.

در  مراسم رونمایی از  سامانه »برخط ثبت درخواست کارت هوشمند سوخت«سالاری نسب - مدیرعامل شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی - در پاسخ به سوال ایسنا، در خصوص زمان صدور کارت سوخت، اظهار کرد:  امروز 
با امضای تفاهم نامه و رونمایی از سامانه برخط ثبت درخواست صدور کارت هوشمند سوخت، فرآیند پیش راه اندازی 
این سامانه آغاز شده و حداکثر تا ۲ ماه آینده راه اندازی می شود و مردم می توانند از آن پس، درخواست های خود 
را آنلاین ثبت کنند.  وی در پاســخ به سوال دیگری در خصوص میزان هزینه درخواست کارت سوخت، گفت: 
استفاده از این سامانه هیچ هزینه اضافه ای برای مردم ندارد و میزان هزینه، مانند گذشته است، یعنی به ازای صدور 
هر کارت، مبلغ ۱۰۰ هزار تومان از متقاضی به صورت آنلاین دریافت می شود.  مدیرعامل شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی در ادامه در پاســخ به این  سوال که آیا این فرایند برای خودروهای نو شماره و المثنی است؟ 
توضیح داد: هم متقاضیان کارت سوخت المثنی و هم خودروها و موتورهای نوشماره، از طریق همین سامانه، به 
صورت آنلاین درخواست خود را ثبت خواهند کرد که طبق برآوردها حدود ۳۰ میلیون نفر است.  سالاری نسب با 
بیان اینکه با راه اندازی این سامانه، زمان انتظار صدور کارت سوخت از یک ماه به ۱۰ روز کاهش می یابد، اظهار کرد: 
در حال حاضر به طور متوسط روزانه ۱۵ هزار درخواست ثبت می شود.به گزارش اقتصادآنلاین، وی با بیان اینکه 
هدف از اجرای این کار کاهش زمان صدور کارت سوخت بوده است، گفت: زمانی که سامانه را تحویل گرفتیم 
۹۰۰۰ کارت سوخت در اختیار پخش بود و یک میلیون و ۲۰۰ هزار متقاضی وجود داشت که با پیش بینی هایی که 
صورت گرفت کارت سوخت تامین شد و اکنون تعداد کسانی که در انتظار هستند، صفر است.به گفته وی کسانی 
که درخواست می دهند در طول ۴۸ ساعت مورد بررسی قرار می گیرند و وارد فرایند پاکت گذاری و ارسال از طریق 
پست می شوند که این فرایند یک ماه زمان می برد.مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه با 
نرم افزار حاضر زمان صدور کارت کوتاه تر خواهد شد، گفت: در حال حاضر نیز کسی نمی تواند ادعا کند که بیش از 
یک ماه در انتظار کارت سوخت است و اگر در طول این مدت کارت خود را دریافت نکرده می بایست به باجه های 
معطله پست مراجعه کند.گفتنی است؛   سامانه »برخط ثبت درخواست کارت هوشمند سوخت« با همکاری شرکت 

ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی و پلیس راهور فراجا ایجاد شده است.

ردپایی از بهبود شرایط معیشتی خانوارها نیست
 ثبت درخواست کارت سوختدوگانه رشد اقتصادی بالا و وضعیت اورژانسی برخی دهک ها

آنلاین می شود

 مازوت سوزی 
دلیل آلودگی هوای تهران است

عضو شورای شهر:

رئیس کمیته سلامت شورای اسلامی 
شهر تهران، مازوت سوزی را از دلایل 
مهم آلودگی هوای پایتخت در ۶ ماهه 
دوم سال عنوان کرد و خواستار توضیح 
ســازمان حفاظت از محیط زیست در 
زمینه اجرا نشدن قانون هوای پاک شد.

 ســوده نجفی روز سه شنبه در یکصد و نود و 
ششمین جلسه شورا با بیان اینکه رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست هفته گذشته موضوعی را 

مطرح کرد مبنی بر اینکه قول نمی دهد در فصل زمستان مازوت سوزی انجام نشود، گقت: این موضوع 
به نوعی شفاف ســازی است اما سوال من این است که وظیفه رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
چیست؟ اجرای قانون هوای پاک چه می شود؟ این اظهارات شانه خالی کردن از اجرای قانون و عدم 

انجام مسئولیت های اصلی سازمان است.
وی افزود: وقتی کسی که مسئولیت اصلی در زمینه آلودگی هوا را بر عهده دارد، چنین اظهاراتی را 
مطرح می کند، چه انتظاری از دیگر مسئولان باقی می ماند؟ شهروندان بدانند که یکی از دلایل آلودگی 
هوای شهر تهران در ۶ ماه دوم سال مازوت سوزی و موارد اینگونه است اما متاسفانه به دلیل عملکرد 
بد شهرداری تهران به ویژه اطلاع رسانی ضعیف در تبیین این موضوع اولین نهادی که در این روزهای 
آلودگی هوا مورد انتقاد اســت مدیریت شــهری است و شهروندان خواستار حل این موضوع از سوی 

مدیریت شهری هستند.
به گزارش تجارت نیوز،رئیس شورای اسلامی شهر تهران نیز در پاسخ به این اظهارات، گفت: امیدواریم 
بتوانند قول عدم مازوت سوزی را بدهند و این مازوت در تهران سوزانده نشود؛ گازوئیل استاندارد دنیا ۵۰ 
ppm است اما گازوییلی که کامیون ها از آن استفاده می کنند، خود مشکل ساز است و میزان آلایندگی 
آن به پنج هزار PPM رســیده و مشخص است که این موضوع آلودگی هوا را تشدید می کند. اگر 
گازوئیل ppm ۵۰۰ به شرکت واحد تحویل می دهند که هیچ اما اگر تحویل نمی دهند چرا استاندارد 
آن را به شرکت واحد نمی دهند؟ مهدی چمران با بیان اینکه مازوت سوزی در نیروگاه ها تکذیب شده 
است، تاکید کرد: قرار بود موتورخانه ها بازسازی شوند و از استانداردها برخوردار باشند، اما این اقدام صورت 
نمی گیرد و یا برای بنزین اقدامات کافی صورت نگرفته است. مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون سلامت، 

محیط زیست و خدمات شهری شورا نیز گفت: مازوت سوزی در نیروگاه های تهران انجام می شود.

چگونه کارگر با حقوق 10 میلیونی 
اقساط 35 میلیونی را پرداخت کند؟

وام مسکن، بیشتر شبیه یک جوک تلخ

کارشناس حوزه مسکن گفت: به نظر 
می رسد که وام مسکن یک جوک تلخ 
است؛ چراکه کارگر با حقوق ۱۰ میلیون 
تومانی توان پرداخت وام ۳۵ میلیون 
تومانی را ندارد و حقوق یک کارگر در 
نهایت ۱۲ میلیون تومان می شود، پس 
با یک فرمول ساده می توان دریافت که 
نمی توان اقساط وام ۳۵ میلیون تومانی 

را پرداخت کرد.
ناصر چمنی، کارشناس حوزه مسکن گفت: جامعه کارگری که ۵۰ درصد جمعیت ایران را تشکیل 

می دهند، متاسفانه با وضعیت فعلی قیمتها در بازار مسکن، حتی نمی توانند به فکر خرید خانه باشند.
چمنی کارشناس حوزه مسکن با اشاره با اقساط ماهانه ۳۵ میلیون تومانی وام مسکن گفت: کارگر با 
حقوق ۱۰ میلیون تومانی توان پرداخت وام ۳۵ میلیون تومانی را ندارد و اینجا است که به نظر می رسد 
وام مسکن، فقط یک جوک تلخ است؛ این در حالی است که حقوق یک کارگر، در نهایت ۱۲ میلیون 
تومان می شــود، پس یک فرمول ساده محاسباتی نشان می دهد که با این رقم نمی توان اقساط وام 

۳۵ میلیون تومانی را پرداخت کرد.
به گفته این کارشناس حوزه مسکن، به نظر می رسد دو دو تای ما ۴ می شود؛ اما دو دو تای سیاستگذار 

در تعیین چگونگی بازپرداخت وام مسکن، ۵ می شود که چنین وام هایی را طراحی می کنند.
وی افزود: در حوزه مسکن فقط دولت می تواند یک کار برای جامعه کارگری انجام دهد و آن اینکه با 
شرایطی مانند اجاره به شرط تملیک و مسکن مهر کارگران را صاحب خانه کند، هر چند طرح مسکن 
مهر احمدی نژاد هم بحث هایی داشت؛ اما در نهایت یک تعداد مسکن ساختند و تحویل جامعه کارگری 

و کم درآمد دادند.
چمنی در گفتگو با اقتصادآنلاین گفت: رییس جمهور قول داده بود سالی یک میلیون مسکن بسازند، 
سال دوم ریاست ایشان هم تمام شد، اگر زیرساخت های این کار شروع شده بود الان باید حدود ۲ میلیون 

واحد مسکن در حال ساخت بود.
این کارشناس مسکن با اشــاره به این که طبق قانون اساسی دولت باید برای افراد کم درآمد خانه 
بســازد، گفت: دولت میزان افزایش حقوق کارگران را ۲۰ درصد تعیین کرده اســت در حالی که تورم 

بالای ۴۶ درصد است.

دولت قادر به حفظ کالاهای اساسی 
در سفره های مردم نبوده است

رئیس فراکسیون کارگری مجلس:

رئیس فراکسیون کارگری مجلس با انتقاد از عملکرد تیم اقتصادی کشور در کنترل 
تورم، گفت: اطلاعاتی که از سوی دولت در حوزه مسائل اقتصادی به جامعه می رسد 
باید درست باشد، در بودجه ۱۴۰۳ از حق و حقوق کارمندان دفاع خواهیم کرد تا رشد 

حقوقی آنها متناسب با نرخ تورم واقعی باشد.
علی بابائی کارنامی در مورد رشد حقوق کارکنان دولت به میزان ۱۸ درصد و بازنشستگان ۲۰ درصد در 
لایحه پیشنهادی بودجه سال آینده، گفت:بر اساس اخبار منتشر شده در خصوص میزان افزایش حقوق 
پیش بینی شده برای کارکنان دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۳، قرار است ۱۸ درصد به حقوق شاغلان و 
۲۰ درصد به حقوق بازنشستگان اضافه شود، سیاست های در نظر گرفته شده دولت فعلی یادآور عملکرد 
دولت نخست قبلی است. نماینده مردم ساری و میاندرود در مجلس با انتقاد از عملکرد تیم اقتصادی 
کشور در کنترل تورم، افزود: دولت تنها راه مهار تورم را در کنترل نقدینگی دانسته است، بی تردید در 
چند سال آینده این مسئله شوکی بزرگ به شاخص های مبانی نظری اقتصادی کشور وارد خواهد کرد، 

یعنی همان اتفاقی که در دولت یازدهم و دوازدهم رخ داد و در نهایت شاهد افزایش گرانی ها بودیم.
رئیس فراکسیون کارگری مجلس در گفت و گو با خانه ملت با تاکید بر اینکه امروز دولت سیزدهم به 
سیاست های نادرست دولت های گذشته روی آورده است، اظهار داشت: در قوانین مطرح شده که باید 
چندین کالای اساسی در سفره های مردم را حفظ کنیم و هیچ گونه افزایش قیمت و تورمی ایجاد نشود 
که متاسفانه دولت قادر به کنترل تورم در هیچ یک از کالاها نبوده است.بابایی کارنامی با بیان اینکه 
سیاست کنترل نقدینگی را با توجه به شرایط جامعه باید حفظ کرد، گفت: اگر بانک ها هم با هدف کنترل 
نقدینگی اقدام به کاهش تسهیلات کنند بی تردید این سیاست کاربرد موثری نخواهد داشت، دولت 
باید نقدینگی کنترل شده را متناسب با رشد اقتصادی در نظر گرفته و از طرفی سبد معیشتی خانوارها را 
مورد توجه قرار دهد.عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با انتقاد از عملکرد دولت در حوزه مسکن، یادآور 
شد: در حوزه مسکن شاهد رکود شدید هستیم که متناسب با شرایط جامعه نیست، هر گونه هماهنگی ها 
می طلبد که تیم اقتصادی دولت به تمام موضوعات توجه داشته باشد؛ اطلاعاتی که از سوی دولت در 
حوزه مسائل اقتصادی به جامعه می رسد باید درست باشد، در بودجه ۱۴۰۳ از حق و حقوق کارمندان دفاع 

خواهیم کرد تا رشد حقوقی آنها متناسب با نرخ تورم واقعی باشد.
بابایی کارنامی در پایان این گفتگو با انتقاد از مطرح شدن افزایش ۲۰ درصدی مستمری بازنشستگان در 
لایحه پیشنهادی دولت، خاطرنشان کرد: در حال حاضر مستمری دریافتی کارگران و کارمندان بازنشسته 
نسبت به شاغلان عقب است، مجلس تلاش کرد این عقب ماندگی دریافتی بازنشستگان را در برنامه 

هفتم توسعه جبران کند،  بی تردید در بررسی لایحه بودجه از حقوق مردم دفاع خواهم کرد.

 ایران بهشت دلالان و واسطه گران!
نسخه اول لایحه بودجه ۱۴۰۳؛طوفان مالیات ستانی در راه است 

مهدی پازوکی اقتصاددان، در خصوص افزایش 
نرخ مالیات در لایحه بودجه ســال آینده گفت: 
افزایش نرخ مالیات باعث تشدید رکود در اقتصاد 
ایران و در نتیجه باعث کاهش رشــد اقتصادی 

خواهد شد.
با انتشار نسخه اولیه لایحه بودجه ۱۴۰۳، سیلی از سوالات 
و انتقادات به بخش های مختلف این نسخه از لایحه بودجه 
به راه افتاد. واضح اســت که با شروع تحریم ها در سال های 
گذشته، کاهش درآمدهای نفتی، دولت را ملزم به سرمایه گذاری 
بر درآمدهای مالیاتی کرد. از دلایل اصلی کاهش درآمدهای 
نفتی، می توان به نوسان نرخ نفت در دوران کرونا و همین طور 
نوسان نرخ ارز اشاره کرد. کشورهایی که برای تامین بودجه به 
درآمدهای نفت متکی هستند، در چنین شرایطی به دلیل عدم 
توانایی در برنامه نویسی بودجه مانند شرایط قبل از تحریم، به 

سراغ افزیش درآمدهای مالیاتی می روند.
طبق آمار سنوات گذشته، یکی از علل ضعف دولت در اخذ 
مالیات به شکل تغییر یافته و متناسب با شرایط حاکم، برنامه 
نویسی بودجه طبق روش سنتی است. دولت همچنان با بیش 
برآورد نسبت به درآمدهای نفتی، تمرکزی جدی بر اصلاح 
سیستم مالیاتی نداشته است. در صورتی که نوسانات نرخ نفت 
و همینوطر نرخ ارز و تحریم ها، مکررا این واقعیت را ثابت کرده 
است که کاهش درآمدهای نفتی، به سادگی قابل حل و بهبود 
نیست و دولت باید چاره ای دیگر اندیشد. از این رو دولت برای 
حل این چالش به سراغ اجرای سیاستی آسان و راهکاری سهل 
الوصول یعنی افزایش نرخ مالیات می رود. در بررسی نسخه 
اولیه لایحه بودجه ۱۴۰۳، بخش مربوط به مالیات و عوارض به 

شدت جلب توجه می کند، زیرا سیاست های جدید دولت در این 
بخش نشان از تشدید جدیت بر اخذ مالیات است.

به همین جهت، برای بررســی جزئی تــر بخش مالیات 
و عــوارض لایحه بودجه ۱۴۰۳، به ســراغ مهدی پازوکی، 
اقتصاددان و استاد دانشگاه علامه طباطبایی رفته و به مصاحبه 
با این کارشناس ارشــد اقتصادی پرداختیم.مهدی پازوکی، 
دیدگاه خود را نسبت به افزایش نرخ مالیات در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ اینگونه عنوان کرد: درحال حاضر بخش هزینه ای بودجه 
مشخص نشــده و فقط تبصره های بودجه اعلام شده است. 
در خصوص افزایش نرخ مالیات که موضوع مطرح در بخش 
اول لایحه بودجه ۱۴۰۳ است، باید بگویم که من با افزایش 
نرخ مالیات مخالف هستم اما مخالفتی با افزایش میزان مالیات 
ندارم. افزایش نرخ مالیات باعث تشدید رکود در اقتصاد ایران و 
در نتیجه باعث کاهش رشد اقتصادی خواهد شد. اما اگر دولت 
بتواند با استفاده از علم کشورهای توسعه یافته، گستره مالیاتی 
را افزایش داده و جلوی فرار مالیاتی را بگیرد، و از طرفی دیگر 
معافیت های مالیاتی را از بین ببرد، موضوع چالش های مالیاتی 
برطرف خواهد شد. ظرفیت مالی اقتصاد ایران در زمینه مالیات 
بالا است زیرا درحال حاضر نسبت مالیات به GDP ) تولید 
ناخالص داخلی( حدود ۷ درصد است. کشورهایی مانند ایران 
که در آنها دولت به مردم خدمات بهداشتی، درمانی و آموزشی 
را ارائه می دهد، می تواند حدود ۲۰ درصد GDT، اخذ مالیات 
داشته باشد. وی در ادامه افزود: افزایش نرخ مالیات توسط دولت 
باعث افزایش فشار بر گروهی از افراد می شود که در پرداخت 
مالیات خوش حساب بوده و به موقع اقدام به پرداخت مالیات 
کرده اند. ایران درحال حاضر بهشت دلالان، واسطه گران، رانت 

خواران و کلاهبرداران است. در شرایط فعلی بخشی از جامعه 
ما از پردخت مالیات فرار می کنند. بخشــی از دندانپزشکان، 
پزشکان، دلالان، واسطه گران و بخشی از نهادها به بهانه های 
کارهای وقفی از پرداخت مالیات ســر باز می زنند. در غرب 
ضرب المثلی است که می گوید از مرگ می توان فرار کرد اما 
از پرداخت مالیات خیر. زیرا سیستم مالیاتی در کشورهای غربی 
کارا اســت. با استفاده از سیستم تکنولوژی اطلاعات، جلوی 
هرگونه فرار مالیاتی را می گیرند و کسی نمی تواند مالیات بر 
درآمد خود را پرداخت نکند. نباید در فرهنگ مالیاتی مفهومی 
تحت عنوان معافیت مالیاتی نباید داشته باشد. به عنوان مثال 
مدارس غیر دولتی که درآمدهای نجومی دارند هم باید مالیات 
پرداخت کنند. هر بخشی که فعالیت خدماتی و تجاری دارد به 

موجب قانون باید مالیات پرداخت کند.
دولت پر خرج ایران

پازوکی در رابطه با کاهش میزان درآمدهای نفتی ایران بیان 
کرد: درآمدهای نفتی به دلیــل تحریم ها کاهش پیدا کرده 
است وگرنه همین مجلس در بودجه دو سال گذشته خودش 

درآمدهای نفتی را افزایش داده بود، البته درحال حاضر اظهار نظر 
درباره بودجه زود است. باید مخارج دولت را در نظر بگیریم. در 
این کشور دولت به عده ای پول می دهد که نباید بودجه ای به 
آنها تعلق بگیرد. به عنوان مثال دلیلی ندارد به دانشگاه عدالت 
که دانشگاهی غیر دولتی و غیر انتفاعی است، بودجه اختصاص 
داده شــود. ما دانشــگاه های حقوق دولتــی داریم که فارغ 
التحصیلان این دانشگاه ها با مشکل بیکاری رو به رو هستند، 
پس چه لزومی دارد دولت از بودجه ای که در اختیار دارد برای 
دانشگاهی مانند دانشگاه عدالت هزینه کند. مخارج دولت ایران 
بسیار بالا است. نمونه اش مجلس است که بودجه فوق العاده 
بالایی دارد و خصوصا در دو سه سال گذشته بودجه بخش های 
مانند شورای نگهبان، مجلس، ستاد انقلاب فرهنگی، مجمع 
تشخیص مصلحت به شــدت افزایش پیدا کرده است. من 
امیدوارم که بودجه اختصاص یافته به این قسمت ها کاهش پیدا 
کند. اگر مانند سال های قبل بودجه امسال افزایش پیدا کرده 
باشد، اثرات بسیار منفی را بر رشد اقتصادی و همچنین بر تولید 
ملی خواهد داشت، زیرا درحال حاضر کشور ما به شدت به ثبات 
اقتصادی نیاز دارد. یکی از راهکارهای ثبات اقتصادی کنترل 
تورم است، همچنین انضباط مالی در سند بودجه و انضباط پولی 
نیز ضروری است. ما باید هر گونه بی ثباتی اقتصادی را از بین 

ببریم تا کشور در مسیر توسعه و پیشرفت قرار گیرد.
ضعف طراحی سنتی سیستم مالیاتی

این اقتصاددان در پاســخ به سوال تیتر کوتاه مبنی بر علت 
ضعــف دولت در اخذ مالیات، توضیــح داد: ضعفت دولت در 
طراحی سیستم مالیاتی است. قانون مالیاتی وجود دارد اما مهم 
این اســت که قانون اجرا شود. ما باید از کشورهای پیشرفته 

یعنی غرب که در این زمینه پیشرفته داشته است، الگو برداری 
کنیم. کشورهای صنعتی مانند ژاپن، کره جنوبی، کشورهای 
عضو اتحادیه اروپا، آلمان، امریکا و کانادا بر اساس سیستم به 
روز و پیشرفته، اخذ مالیات را انجام می دهند. بنابراین طراحی 
سیستم مالیاتی ما مشکل دارد. با سیستم سنتی کار به جایی 
نمی رسد. سیستم مالیاتی ما نیاز به اصلاح دارد. هر کس که 
فعالیت اقتصادی دارد و درآمدی کسب می کند، باید مالیات 
بدهد. یکی از اصول فرهنگ سازی مالیاتی این است که مردم 
باید بدانند مالیات اخذ شده از انها صرف چه چیزی می شود. در 
کشورهای غربی زمانی که خودروی شخصی خراب می شود، 
پلیس همراهی کرده و این را وظیفه خود میداند، زیرا بخشی 
از حقوقش از مالیات مردم تامین می شود و پلیس به افراد به 
عنوان یک شــهروند احترام می گذارد چون حقوقش از مردم 
است و شهروندان هم از این موضوع آگاه هستند. در ایران هم 
مردم باید مطلع شوند که این مالیات صرف چه چیزی می شود.

مهدی پازوکی در خصوص موضوع معافیت مالیاتی گفت: 
نظر من به عنوان یک اقتصاددان بر این اســت که باید واژه 
معافیت مالیاتی از فرهنگ مالیاتی کشور دور ریخته شود. حتی 
اگر به عنوان مثال دولت قصد دارد برای یک منطقه محروم 
امتیازی قائل شود، عنوان کند که نرخ مالیات آن منطقه صفر 
است نه معاف از مالیات. به این معنی که در مدتی مشخص 
نرخ مالیات صفر باشد نه اینکه معافیت مالیاتی تعیین کند. در 
برنامه های سوم تا ششم دولت قرار بر این بود که بودجه جاری 
کشــور از محل مالیات باشد در حالی که تا سال گذشته تنها 
۵۰ درصد از درآمدهای مالیاتی، بودجه جاری کشور را پوشش 

داده است.


